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وعده  ها برای کاهش قیمت ها و جلوگیری از تنش آنها  چه شد؟
درخواست مجلس از دولت برای کنترل بازار ارز

شــرق: این جمله که «افکار عمومی فراموشکار اســت» شاید جمله درستی 
باشــد اما نه در رابطه با وعده های مسئولانی که حتی یک سال هم نتوانستند 
به آنچه ادعا کرده بودند جامه عمل بپوشــانند. این روزها یادآوری وعده های 
بی سرانجام تیم اقتصادی دولت در زمان انتخابات چون نمکی بر زخم مردمی 
شــده که ناباورانه رشــد سرســام آور برخی نرخ ها را به نظاره نشسته اند. مثلا 
ریال ایران قرار بود در دســتان محســن رضایی به یکــی از قوی ترین پول های 
رایج جهان تبدیل شــود. البته که ســایر اعضای تیــم اقتصادی دولت هم کم 
از ایــن وعده هــا ندادند و حتی خــود رئیس جمهور یک مــاه پیش در صحن 
علنــی مجلس قاطعانه وعــده کاهش قیمــت دلار را داد و اکنون باید گفت 
این دولتمردان هســتند که ذهن فراموشکاری دارند. خاندوزی وزیر اقتصاد که 
یک جمله ثابت دارد و آن بازگشــت ثبات به بازار ارز اســت. مخبر، سکان دار 
تیم اقتصادی دولت هم اواســط دی از ثبات قیمت ها گفته و تأکید کرده بود: 
«تصمیم گرفتیم تا دو ســال نرخ ارز کالاهای اساســی را ثابت نگه داریم تا با 

تنش جدی در قیمت ها مواجه نشویم».
حال در شــرایطی که برخی نرخ ها قله های جدید را فتح می کند همچنان 
جز دستور برای کاهشی شدن قیمت ها خبری از مسئولان نیست و برای نمونه 
رئیــس مجلس دیروز از وزیر اقتصاد و رئیس کل بانک مرکزی خواســت تا به 
راه حل های زیرســاختی و کوتاه مدت مدیریت بازار ارز که توسط مجلس ارائه 

شده است توجه ویژه داشته باشند.
او حتی با تشــکر از عملکرد تیم اقتصادی دولت گفت: مدیریت قیمت ارز 
اهمیت زیادی برای کنترل ثبــات در همه عرصه های اقتصادی دارد؛ مجلس 
در جلسه نظارتی خود راه حل های زیرساختی و کوتاه مدت مدیریت بازار ارز را 
ارائه کرده بود، ضمن تشــکر از اقدامــات صورت گرفته از وزیر اقتصاد و رئیس 
کل بانک مرکزی می خواهم تا به آن توجه ویژه ای داشــته باشند تا شاهد ثبات 

در قیمت ارز و اقتصاد ایران باشیم.
غلامرضــا مرحبا دیگر نماینده مجلس هم گفت: «قرار اســت مجلس در 

جلســه ای با حضور مســئولان اجرائی و تصمیم گیران بانک مرکزی موضوع 
نوســانات و افزایــش قیمت ارز را بررســی کند». به گفته وی، در این جلســه 
درباره علل افزایش قیمت ارز بحث و بررسی شده و جمع بندی و تصمیم گیری 

صورت می گیرد.
در نهایت دیروز کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اســلامی از بررسی 
نوسانات قیمت ارز و سیاست های ارزی خبر داد و قرار شد سؤال های تعدادی 
از نمایندگان از فاطمی امین وزیر صمت نیز در دســتور کار کمیسیون اقتصادی 
قرار گیرد. البته ســلیمی، عضو هیئت رئیســه مجلس شــورای اسلامی گفت: 
قیمت کالاهایی همچون ارز، گوشــت، خودرو، میلگرد و مســکن سر به فلک 
کشیده اســت و دولتمردان باید فکری کنند. سعیدی نماینده مردم چابهار در 
مجلس هم تأکید کرد: تورم بالای ۴۰ درصد با افزایش صرفا ۲۰ درصد حقوق 
و دســتمزد به معنای نصف شــدن سفره مردم اســت، از تیم اقتصادی دولت 

می خواهم تدبیری برای مهار تورم و نرخ ارز کند.

به هرحال خواهش یا دســتور از سوی مجلس به دولت تاکنون که کارساز 
نبوده، همان طورکه دســتور به کاهشی شــدن دلار و طلا و سایر بازارها کارساز 
نبــوده و باید این بار تا تبدیل نشــدن معضلات اقتصادی به مشــکلات بزرگ تر 

حداقل فکری اساسی برای کنترل مشکلات اقتصادی شود.
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اژه ای در جلسه شورای    عالی قوه قضائیه:
تا نیمه شعبان همه مشمولان 

تعیین تکلیف شوند
رئیس قوه قضائیه گفت: زمینه ای را فراهم آورید تا محکومان و زندانیان 
و خانواده های آنها بتوانند سؤالات خود را در باب عفوهای اخیر مطرح کنند و 
چنانچه خود یا عضو زندانی خانواده خود را مشمول این عفو می دانند؛ اما به 
پرونده آنها رسیدگی نشده، موضوع را برای پیگیری منتقل کنند. حجت الاسلام 
محســنی اژه ای، دیروز در جلسه شــورای عالی قوه قضائیه ضمن اشاره به در 
پیــش بودن ماه مبارک رمضان و ســال نو، اظهار کرد: ضروری اســت در این 
روزهای پایانی سال، یک ارزیابی جامع از اقدامات خود در جهات و ساحت های 
مختلف داشته باشیم و نسبت به تقویت نقاط قوت و رفع نقاط ضعف کوشا 
باشیم. رئیس دستگاه قضا در ادامه نشست امروز با اشاره به جلسات خود با 
برخی از فعالان اقتصادی و افــراد دارای ایده و ابتکار در حوزه های مختلف، 
گفــت: برخی از این فعالان اقتصادی و افراد دارای ایده و ابتکار در مراجعاتی 
که دارند و جلساتی که برگزار می کنیم، از عدم اجازه فعالیت به آنها، گلایه مند 
هستند و تأکید دارند که در این شرایط تحریمی، استعداد و قابلیت کار و تقویت 
توان اقتصادی کشور و اشتغال آفرینی را دارند؛ اما اغلب دستگاه های نظارتی یا 
دولتی و گاهی به تعبیر آنها مافیاها و بنگاه های بزرگی که وجود دارند، شرایط 
و مقدمات حذف آنها را فراهم می آورند. قاضی القضات افزود: من در همین جا 
تأکید می کنم که آغوش قوه قضائیه باز اســت و این فعالان اقتصادی و افراد 
دارای ایده و ابتکار می توانند هرجا که با کارشکنی و مانع تراشی بدون  وجه از 
ناحیه دستگاه های حکومتی و... و اصطلاحا چوب لای چرخ گذاشتن مواجه 
شــدند، موضوع را به ما اطلاع دهند تا ما با سرعت پیگیری های لازم را انجام 
دهیم. ما مصمم هستیم تا از فعالیت های سالم اقتصادی و سرمایه گذاری ها 
نهایت حمایت و پشــتیبانی را به عمل آوریم. محسنی اژه ای در ادامه نشست 
امروز ضمن اشاره به عفو اخیری که از ناحیه مقام معظم رهبری شامل بخش 
درخورتوجهی از محکومان و زندانیان واجد شــرایط شد، به معاونت قضائی 
دســتور داد تا با همکاری مرکز رسانه قوه قضائیه و سایر بخش های ذی ربط 
زمینــه ای را فراهم آورند تا محکومان و زندانیــان و خانواده های آنها بتوانند 
سؤالات خود را در باب این عفوها مطرح کنند و چنانچه خود یا عضو زندانی 
خانواده خود را مشــمول این عفو می دانند؛ اما به پرونده آنها رسیدگی نشده، 
موضوع را جهت پیگیری منتقل کنند.  رئیس قوه قضائیه خطاب به مسئولان 
ذی ربط قضائی تأکید کرد: در مجموع، روند عفوها را به گونه ای پیش ببرید که 
تا نیمه شعبان و ولادت باسعادت منجی عالم بشریت حضرت بقیة االله الاعظم 
(روحی و ارواحنا له الفدا) همه آنهایی که مشمول این عفو می شوند، تعیین 

تکلیف شده باشند.

روزنامه «سازندگی» توقیف شد
هیئت نظارت بر مطبوعات در جلســه دوشنبه ـ اول اسفند ماه ـ خود 
روزنامه ســازندگی را به اســتناد تبصره دو ماده (۵) و بند یازده ماده (۶) 
قانــون مطبوعات توقیف کرد. هفتمین جلســه از نوزدهمین دوره هیئت 
نظــارت بر مطبوعات دیروز یکم اســفندماه ۱۴۰۱ با حضــور اعضا برگزار 
شــد. در این جلسه ضمن بررسی درخواست های متقاضیان صدور مجوز 
رسانه، گزارش تخلفات روزنامه «سازندگی» از حدود مطبوعات موضوع 
تبصــره دو مــاده (۵) و بند یازده ماده (۶) قانون مطبوعات مطرح شــد. 
روابط عمومــی معاونت امــور مطبوعاتی و اطلاع رســانی در راســتای 
اعلام نتیجه این جلســه، اعلام کرد: «با توجه به بررســی های کارشناسی 
صورت گرفتــه و با عنایت به اصرار بر تخلف در درج محتوای خلاف واقع 
و تشویش اذهان عمومی در ماه های گذشته، هیئت نظارت بر مطبوعات 
رأی به توقیف این روزنامه صادر کرد». لازم به توضیح است عکس و تیتر 
یک روزنامه سازندگی که منجر به توقیف این رسانه شد، به گرانی قیمت 

گوشت اختصاص داشت.
بیانیه انجمن صنفی روزنامه نگاران تهران 

در پی توقیف روزنامه سازندگی
خبر تأســف بار توقیف روزنامه ســازندگی، جامعه رســانه ای کشــور را 
شگفت زده کرد. در زمانی که بیش از پیش، آثار خسارت بار توقیف روزنامه ها 
بر مرجعیت رسانه ای نشریات داخلی و تبعات زیان بار آن بر ثبات اجتماعی 
آشکار شده است، توقیف روزنامه سازندگی پیامی متناقض با سیاست های 
اعلام شده از سوی قوه قضائیه و حتی دولت به جامعه ایران منتقل می کند. 
این در حالی است که استنادات حقوقی این تصمیم نادرست است و وجاهت 
قانونــی نــدارد. از این رو جا دارد که مدعی العمــوم از جهت نقض حقوق 
اساسی مردم موضوع را بررسی کند و مانع از اقداماتی شود که تحت عنوان 
قانــون و برای محدودکردن آزادی های مصرح در قانون انجام می شــود. از 
ســوی دیگر، توقیف مطبوعات بالاترین حد برخورد و به مثابه اشد مجازات 
است که تبعات آن گروه وسیعی از کارکنان روزنامه و مشاغل مرتبط را دچار 
مشکلات معیشتی می کند. لازم است هیئت نظارت برای اتخاذ تصمیم مبنی 
بر اشــد مجازات، بیش و پیش از هر اقدامی مراقــب رعایت قانون به نفع 
آزادی باشــد. در زمانه انفجار تورم و در مقطعی که دولت باید از مجموعه 
منتقدان داخلی که مشکلات را به درستی گوشزد می کنند استقبال کند، بستن 
دهان رسانه های منتقد، تنها به پیچیده تر شدن مشکلات و بالارفتن بی ثباتی 
اجتماعی منجر خواهد شــد. انجمن صنفی روزنامه نگاران استان تهران از 
نهادهای دولتی می خواهد که با درک دشــواری اوضاع کشور، بی درنگ به 

جبران این تصمیم غلط اقدام کنند.

 رئیس بنیاد امید ایرانیان با فراخواندن حاکمیت به خلق سیاســت امید، گفت: مشکلات 
کنونی از روزی آغاز شــدند که بدخواهان تصمیم گرفتند «امید بــه اصلاح» را از بین ببرند. 
محمدرضا عارف در نشست شورای عالی بنیاد امید ایرانیان گفت: برای عبور از شرایط فعلی 
کشــور و رسیدن به یک شرایط مناسب جهت پیشرفت و توسعه و امیدواری به آینده و برای 
تأثیرگذاری در جامعه هیچ راهی جز عبور از انفعال نداریم و شاید در این ارتباط مناسب ترین 
راه «امید» باشــد. وی با اشــاره به فلســفه نام گذاری بنیاد به نام «امید» در اواخر دهه ۸۰، 
تصریــح کرد: «امید» از نظر ما توجه به واقعیات موجود جامعه و تلاش برای اصلاح برخی 
روش های اداره جامعه برای رســیدن به وضعیت مطلوب اســت.  عضو مجمع تشــخیص 

مصلحت نظام با بیان اینکه مصائب و مشــکلات کنونی از روزی آغاز شــدند که بدخواهان 
تصمیم گرفتند «امید به اصلاح» را از بین ببرند، تأکید کرد: «امید به اصلاح» علی رغم موانع 
و مشکلاتی که در این مسیر داریم، باید راهبرد اصلی باشد. برخورد روشنگرانه و مسئولانه با 
مشــکلات و استفاده از خرد جمعی ایرانیان یک روش امیدوارانه برای عبور از شرایط فعلی 
اســت، در غیر این صورت فردا با حوادث ناگوارتری روبه رو خواهیم شد. عارف ادامه داد: ما 
در بنیاد امید ایرانیان اعتقاد راســخ داریم که مشکلات و مصائب، هرچند بزرگ و پیچیده اما 
به شرط تشخیص درست و عالمانه مؤلفه های شکل گیری آنها و مدد از نخبگان در سطوح 
مختلف، در مقابل دانش و آگاهی نخبگان و احساس مسئولیت ملی ایرانی، کوچک و ساده 
هســتند. رئیس بنیاد امید ایرانیان تأکید کرد: برای غلبه بر پیشروی فزاینده این شکاف، برای 
غلبه بر چرخه معیوب خشــونت، ناامنی و توســعه نیافتگی، برای دفاع از حیثیت و منزلت 
ایرانیان عزیز، برای خنثی سازی نقشه های شوم دشمنان ایران، برای آینده ای بهتر برای میهن 
عزیزمان، برای پاسخ گویی به مطالبات مردم، جوانان و زنان و برای کاهش مشکلات اقتصادی 
و معیشــتی مردم، حاکمیت و همه نهادهای مردم نهاد و تشــکل های سیاسی را به «خلق 

سیاســت امید» فرامی خوانیم.  وی با بیان اینکه مــا در بنیاد امید ایرانیان به اصل حکمرانی 
خوب یا حکمرانی مطلوب اعتقاد داریم و در چند ســال اخیر بارها در نشست های مختلف 
بنیاد امید بر لزوم حکمرانی خوب سخن گفته شد، خاطرنشان کرد: ما نیازمند رعایت اصول 
حکمرانی خوب هستیم. نمی توانیم با اقدامات مان گسترش طبقه آسیب دیده را شاهد باشیم. 
نمی توانیم طبقه متوســط و نخبه کشور را تضعیف کنیم، نمی توانیم رویه های ضدعلمی و 
ضدتوسعه و پیشرفت داشته و انتظار بهبود اوضاع را داشته باشیم. نمی توانیم دستاوردهای 
جامعــه نخبگان و دانشــگاهیان را در زمینه های اجتماعی نادیــده بگیریم و انتظار معجزه 
داشــته باشیم.  عارف با بیان اینکه متأسفانه در مقطع فعلی افراد ناکارآمد و نابلد میدان دار 
سطوح مدیریتی شده اند، گفت: «سیاســت امید» به عنوان راهبرد برتر غلبه بر ناملایمات، از 
عزم راســخ و صادقانه ارکان حاکمیت برای فهــم همه جانبه اوضاع و دخیل کردن نخبگان 
برای شناخت آن، آغاز می شود و مصالح و منافع ملی را از حصار تنگ و تاریک منافع فردی، 
باندی و جناحی رها می کند. گام نخســت در «خلق سیاســت امید» باید از سوی حاکمیت 

برداشته شود.

 نظرتان را درباره اوضاع اقتصــادی و نقص کنترل و نظارت   .
دولت بر بــازار و ضعف نظارت مجلس بر عملکرد دولت در این 

روزهای منتهی به پایان سال بفرمایید.
دربــاره بحث گرانی هــا، خصوصا در برخــی اقلام ضروری، 
شاهد افزایش قیمت تند آنها هستیم. کاملا از این موضوع خبر 
داریم و درباره آن به دولــت و وزارتخانه های مربوطه تذکراتی 
داده ایــم. حجم زیاد تذکرات نمایندگان به دولت نشــانگر عدم 
رضایت نمایندگان از عملکرد وزرا در این باره اســت. به اعتقاد 
من افزایش قیمت ها در برخی برنامه ریزی های نادرست و نقاط 
ضعف آن برنامه های دولت ریشــه دارد و در این شکی نیست. 
همچنین قبول داریم که نظارت درست و کافی از سوی دولت بر 
بازار وجود ندارد و این تذکر را به شکل مستمر به وزارتخانه های 
مربوطه داده ایم. قطعا برخی افزایش قیمت ها، ناشی از ضعف 
نظارت اســت که مســئولیت آن به خود دستگاه های مسئول و 

وزارتخانه های مربوطه برمی گردد.
در حوزه هــای انتخابیه اولین نکته ای که مردم به نمایندگان 
تذکــر می دهند؛ همیــن وضعیت نابســامان و بــدون نظارت 
رهاکردن بازار اســت. قیمت برخی اقلام ضروری مثل گوشت و 
پیاز و... بی رویه افزایش پیدا کرده و ضروری است هم در سطح 
کشوری و هم استانی مسئولان مربوطه به وظیفه نظارتی خود 
به درســتی عمل کننــد. البته در برخی افزایــش قیمت ها مثل 
قیمت گوشــت شیطنت هایی وجود دارد که گفته می شود آن را 

به کیلویی ۵۰۰ هزار تومان رسانده است.
 این شیطنت از طرف چه کسانی بوده است؟  .

این موضوع برای نهادهای نظارتی قابل شناســایی اســت. 
اینکه یک دفعه قیمت هر کیلو گوشت به ۵۰۰ هزار تومان برسد 
چیزی جز شیطنت نیست. همین قیمت ۲۰۰ تا ۳۰۰ هزار تومان 
برای هر کیلو گوشــت را واقعا زیــاد می دانم و برای مردم قابل 
پرداخت نیست. اما اینکه همان قیمت را هم به یکباره در برخی 
رســانه ها و در برخی فضاســازی ها دو برابر اعــلام کنند؛ قطعا 
اسمش شیطنت یا همان فتنه ای است که آقای رئیس جمهور از 
آن به نام فتنه اقتصادی نام برد. فتنه فرقی ندارد در چه زمینه ای 
باشــد و در همه حوزه ها می تواند اتفاق بیفتد و فقط در حیطه 
سیاسی نیست. در وضعیت فعلی که همه چیز دست به دست 
هم داده و کمک کرده تا قیمت ها افزایش یابد، قطعا فتنه ای در 

کار است که قابل رصد و نظارت است. البته ما ضعف را در عدم 
نظارت کافی بر بازار می دانیم که زمینه را برای این گونه رفتارها 

مهیا کرده است.
 یعنی افزایش قیمت ها را غیرواقعی و ناشــی از فضاســازی   .

رسانه ای می دانید؟
ایــن قیمت قطعا واقعی نیســت و از کارشناســان و به ویژه 
وزارت جهادکشاورزی در این باره پرس و جو کرده ایم. با توجه به 
اینکه عرضه گوشت در بازار هم زمان با واردات بوده است، قطعا 
نباید قیمت هر کیلو گوشــت به ۵۰۰ هزار تومان برسد. بنابراین 
مــا ضعف را در حوزه نظارت می دانیم و معتقدیم نظارت کافی 
بر بازار وجود نداشــته که چنین اتفاقــی افتاده و برخی افزایش 

قیمت ها هم ناشی از همین ضعف نظارت بوده است.
 همان طورکه گفتیــد در بعد نظارت از ســوی دولت بر بازار   .

ضعف هایــی وجود دارد و برخی معتقدنــد مجلس هم نظارت 
کافی بر دولــت را اعمال نمی کند. چرا تلاش نمی کنید نظارت ها 
را افزایش دهید تا شــرایط کنترل شود و کسی نتواند در افزایش 

قیمت ها شیطنت کند؟
اینکه موضوعات را صفر و صد بگیریم درســت نیست. من 
نگفتــم نظارت وجود نــدارد، حرف من از نظــارت ناکافی بود. 
نظــارت چه در نهادهــای نظارتی دولت و چــه مجلس صفر 
نیست و انجام می شود. درست نیست که بگوییم نظارتی وجود 
ندارد؛ اما صحیح آن اســت که بگوییم نظارت ضعیف اســت. 
به عنوان مثال همین تذکرات کتبی و شــفاهی روزانه ای که در 
صحن علنی از طرف نمایندگان به وزرا داده می شــود، تذکراتی 
که در کمیســیون های تخصصی به آنها داده می شود، دعوت از 
وزرا در کمیســیون های تخصصی، تحقیق و تفحص ها، سؤال از 
وزرا و حتی استیضاح هایی که تعدادشان کم هم نیستند، همان 
ابزارهای نظارتی مجلس اســت که از آنها اســتفاده می کنیم. 
امــا اینکه مردم بگویند خروجی و نتیجه این کار چیســت؟ باید 
پاســخ بدهم که این نظارت ها انجام می شــود اما اعتقاد داریم 
این نظارت ضعیف اســت و نظارتی کــه بتواند جلوی افزایش 

قیمت ها را بگیرد وجود نداشته است.
به عنوان مثال وقتی یک قلم از محصولات کشاورزی افزایش 
پیدا می کند قطعا در زنجیره از زمان کاشت تا برداشت و عرضه آن 
به بازار مشــکل و ایرادی وجود داشته و نظارت و مدیریت ناکافی 

بوده اســت. وگرنه نباید برای تأمین پیاز در بازار کمبودی داشــته 
باشیم چراکه نه به مواد اولیه خاصی نیاز دارد و نه اینکه از خارج 
از کشور تأمین می شود. اما با افزایش قیمت پیاز مواجه هستیم که 
نشان می دهد در فرایند تولید و عرضه آن به بازار یک حلقه از این 
زنجیره ایراد دارد و این حلقه معیوب همان ضعف نظارت است.

 علاوه بر افزایش قیمت اقلام مصرفی، شاهد افزایش شدید   .
قیمت دلار و طلا و برخی کالاهایی هســتیم کــه از این دو قلم 

متأثرند و کسی هم کاری انجام نمی دهد.
متأســفانه برخی وقتی که حــرف از افزایش قیمت دلار و 
طلا می شــود، آن را به تحریم ها ربط می دهند. البته فشارهای 
تحریمی وجود دارد، اما حقیقت این اســت که نباید همه چیز 
را به تحریم ها و مســائل خارج از کشور ربط بدهیم و همه این 
موارد علاوه بر ضعف نظارت و مدیریت دســت به دست هم 
داده اســت تا اقتصاد را به این روز بیندازد. در اقتصاد کشــور 
یک مؤلفه در افزایش قیمت تأثیــر چندانی ندارد و جمعی از 
مؤلفه ها باعث افزایش قیمت مثلا طلا و ارز و مســکن و اقلام 
خوراکی و ضروری می شــود. البته خواست و مطالبه مجلس 
از دولت این اســت که هر چه ســریع تر در این باره اقدام کند و 
جلوی افزایش قیمت های بیشــتر را بگیرد. توضیح دولت هم 
این اســت که در تلاش اســت اقدامات لازم را انجام دهد. اما 
اینکه چــه زمانی این کنترل انجام شــود و جلوی این افزایش 
قیمت هــا گرفته شــود ما مجلســی ها هم به نیابــت از مردم 

منتظریم تا هرچه سریع تر این موضوع را ببینیم.

  گاهی به نظر می رســد تلاش در حد حرف باقی مانده است.   .
مثلا وعده می دهند کــه جلوی افزایش قیمت ها را می گیرند؛ اما 
نمی گویند چگونه و با چه برنامه کارشناسی قصد این کار را دارند.

یک سری از اقداماتی را که دولت انجام می دهد، ما نمایندگان 
بیش از شما رســانه ها و مردم شاهد آن هســتیم و آن را رصد 
می کنیم و برخی اطلاعات و آمارها را در اختیار داریم که نشــان 
می دهد دولت مشــغول انجــام کارهایی اســت. انتظار ما هم 
براساس این محاسبات است و امیدواریم دولت در آینده نزدیک، 

بیشتر از این بتواند کنترل بازار را در اختیار بگیرد.
 این افزایش قیمت ها فشــار مضاعفی بر مردم تحمیل کرده   .

است. بهتر نیست پیش از سخت ترشدن شرایط برای مردم راهی 
برای حل این مشکل پیدا کنید؟

قطعا در اینکه فشار اقتصادی مضاعفی بر مردم تحمیل شده 
با شما هم عقیده ام. همه ما معتقدیم این فشارها به هر شکلی 
باید هرچه ســریع تر کنترل شــود؛ این خواست قلبی من و سایر 

نمایندگان مجلس است.
 چه وعده ای می توانیم از طرف مجلســی ها برای کنترل این   .

بازار ملتهب و قیمت های سر به  فلک کشیده به مردم بدهیم؟
هر کســی در حوزه اختیارات و وظایف خودش باید حداکثر 
تلاشــش را به کار بگیرد و به دولت کمک کند تا از این وضعیت 
خارج شــویم. ما هم با همفکری می کوشیم راهی برای تشدید 

نظارت ها پیدا کنیم تا این اوضاع سامان یابد.
 گفتید که مجلس بر عملکرد دولت نظارت دارد اما این نظارت   .

کافی نیست. در حالی که آنچه برای مردم اهمیت دارد خروجی 
کار است. خروجی این نظارت ها کجاست؟

طرز فکر نمایندگان مجلس با هم متفاوت است. مثلا درمورد 
اســتیضاح وزرا، نمایندگان استیضاح کننده از توضیحی که وزیر 
مربوطه در کمیسیون تخصصی یا صحن می دهد قانع نمی شوند 
اما از این وعده که بالاخره در حال انجام کارهایی هســتند قانع 
می شــوند و استیضاح منتفی می شــود. یا اینکه زمان و مهلتی 
به وزیر داده می شــود تا این وعده را محقق کند. به همین دلیل 

استیضاح انجام نمی شود.
 بارها دیده شــده که آن مهلت داده شــده بــه وزیر مربوطه   .

منقضی می شــود اما وعده داده شده محقق نمی شود. به عنوان 
مثال مهلت یک ماهه ای که به وزیر اقتصاد داده شد یا مهلتی که 
وزیر صمت از استیضاح کنندگان گرفت نتیجه ای به دنبال داشت 
و گشایشی هم در این حوزه ها ایجاد شد؟ این یعنی همان ابهام 
و ضعفی که از طرف مجلس برای پیگیری حق مردم وجود دارد.

ما تلاش خودمان را انجــام می دهیم و اگر همین امروز هم 
تذکرات نمایندگان را ملاحظه کنید اولین و بیشــترین تذکرات از 
نظر فراوانی، تذکر برای موضوعات اقتصادی و معیشــتی مردم 

است و پیگیر این مسائل هستیم.
  به عنوان نماینده ای که عضو کمیســیون اجتماعی هستید و   .

باید بیشترین ارتباط را با مردم داشته باشید و مشکلاتشان را در 
این شــرایط اقتصادی بدانید، به صورت مصداقی بفرمایید مثلا 
برای کنترل افزایش قیمت ها چه راهکاری می توانید پیشــنهاد 

دهید؟
در افزایش قیمت ها قطعا فشــار روانی و اقتصادی بر مردم 
تحمیل شده است و بخشی از این فشارها با همراهی و همدلی 
مسئولان و به ویژه رســانه ها می تواند تعدیل شود. البته درباره 
فرصتی که به وزرای مورد اســتیضاح داده می شــود هم زمان 
نامحدودی نیســت. زمان محدودی است که وقتی در معرض 
اســتیضاح قرار گرفت، باید ببینیم چه اقداماتی انجام می دهد. 
مصداقی هم بخواهم بگویم مثلا برای کنترل قیمت ها برنامه ای 
که از دولت داریم این است که باید ۳۴ قلم کالا را کاهش قیمت 
بدهــد و با قیمت پایین تری از بازار بــه مردم عرضه کند. به ویژه 
که در آســتانه ماه مبــارک رمضان و عید نوروز قــرار داریم؛ این 
قطعا ضروری تر است و این روزها فشار نمایندگان بر دولت برای 

کاهش قیمت ها بیشتر خواهد شد.
 با این اوصاف مردم امیدوار باشند که اتفاقات مثبتی برای بازار   .

شب عید بیفتد و قیمت ها کاهش یابند؟
حتما اتفاقات مثبتی در این باره رقم می خورد و وعده کاهش 

برخی قیمت ها را به مردم می دهیم.

سیدکریم حسنی، عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در  گفت وگو  با «شرق»
حجم بالای تذکرات نشانگر عدم رضایت 
نمایندگان از  وزراست
۳۴ قلم کالا در آستانه ماه رمضان و سال نو  زیر قیمت بازار عرضه می شوند

معصومه معظمی: وضعیت بازار به نحوی اســت که قیمت برخی کالاها متوالی تغییر می کند بدون اینکه نظارت جدی از ســوی مســئولان مربوطه وجود داشته باشد. شرایطی که 
عادی نیســت و هر شهروندی را با این ســؤالات مواجه می کند که چه کسانی از این نابسامانی بازار نفع می برند و چرا دولت برای مدیریت این آشفته بازار ورود جدی نمی کند؟ چرا 
مجلس در اســتفاده از ابزار نظارتی خود فعال نیست. البته روز گذشــته برخی نمایندگان در این باره به دولتی ها تذکراتی دادند. مثلا قالیباف در نطق پیش از دستور خود نسبت به 
افزایش قیمت دلار واکنش نشــان داد و از وزیر اقتصاد و رئیس بانک مرکزی خواســت به راه حل های زیرســاختی و کوتاه مدت مدیریت بازار ارز که توسط مجلس ارائه شده است 
توجه ویژه داشــته باشند. یا خسروی نماینده بیرجند در نطق میان دستور «گرانی» را یک «درد» دانســت و «عدم کنترل بازار و تفاوت فاحش قیمت ها» را «دردی مضاعف» توصیف 
کرد و آن را «حق الناس» دانســت که خداوند در قرآن به آن اشاره کرده است. حتی شجاعی نایب رئیس کمیســیون اصل نود مجلس به رئیس جمهور درباره قیمت دلار تذکر داد و 
گفت که «قیمت دلار طی ســال های کوتاهی ۵۰ برابر شده و در دولت سیزدهم ۹۰ درصد رشــد داشته است». اما اقدام مؤثر از سوی دولتمردان در کنترل قیمت ها دیده نمی شود و 
به دلیل همراهی برخی نمایندگان مجلس، نظارت مجلس در حد همین چند تذکر برای رفع تکلیف باقی می ماند. از این رو، به منظور تشــریح وضعیت موجود با سیدکریم حسینی، 
عضو کمیســیون اجتماعی مجلس و رئیس مجمع نمایندگان استان خوزستان گفت وگویی داشــتیم. نماینده مردم اهواز و باوی در مجلس یازدهم معتقد است ضعف نظارت باعث 
این آشــفته بازار شده است. اما او در ادعایی گفت که مجلسی ها بیش از رســانه ها و مردم عادی در جریان اطلاعات و آمار دولت قرار دارند و قرار است همان طور که رئیسی وعده 
داده اســت افزایش قیمت ها را کنترل کنند. اما حســینی هم از زمان تحقق این امر اظهار بی اطلاعی کرد و گفت که به نیابت از مردم منتظرند هرچه ســریع تر این امر اجرائی شود. 
رئیس مجمع نمایندگان استان خوزســتان همچنین افزایش قیمت برخی اقلام مصرفی را شیطنت برخی رسانه ها دانست که از سوی برخی نهادهای نظارتی قابل شناسایی است. 
این عضو کمیســیون اجتماعی همچنین به مردم وعده داد طبق برنامه دولت قرار اســت در آستانه سال نو و ماه مبارک رمضان ۳۴ قلم کالای ضروری کاهش قیمت داشته باشد و 

در اختیار مردم قرار گیرد.  

محمدرضا عارف:
حاکمیت، سیاست امید را خلق کند


